



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

31 كانون اول (ديسمبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

■ Qatar: International Reserves Grow 4.1 Percent

Qatar Central Bank's international reserves and foreign currency liquidity grew to QAR 254.7 billion (November 2024), up 4.1 percent year-on-year. The official reserves of the Qatar Central Bank grew to reach 195.7 billion riyals in November 2024, up 5.3 percent year-on-year. This rise was supported by an increase in balances with foreign banks by 15 percent, to reach \$ 5 billion, against a decline in gold holdings by \$ 380 million, to reach \$ 9.44 billion. Qatar's foreign reserves account for 77 percent of the total public debt and have met the financing needs of the Gulf state's merchandise imports for more than 25 months.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

■ Cautious Optimism That Jordan's Economy Will Improve In 2025

The Director General of the Association of Jordanian Banks, Maher Al-Mahrouq, stressed that the latest reports of international financial institutions confirm positive expectations for the growth of the Jordanian economy next year, as reforms continue to be implemented and regional and global challenges are faced.

"The economy will witness a significant improvement in 2025, with growth expected to rise to 2.9 percent compared to 2.4 percent this year," he said.

He pointed out that inflation rates will remain within low limits, at 2.4 percent next year, a level among the lowest in the Arab region, thanks to monetary policies, which aim to achieve a balance between stimulating growth and maintaining price stability.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

■ Egypt.. Tourism Sector Revenues Grow 7.8 Percent

The Egyptian Ministry of Tourism and Antiquities revealed that tourism sector revenues grew 7.8 percent year-to-November to \$14.1 billion. Tourist numbers grew by about 4 percent to 14.3 million during the same period.

The Egyptian Ministry of Tourism indicated that the inbound tourist movement to Egypt is witnessing a growth rate this year, despite the geopolitical events taking place in the region.

It revealed that the number of tourist nights achieved a growth of 151.3 million, an increase of 7.8 percent compared to the same period last year. Revenues reached \$14.1 billion, an increase of 7.8 percent compared to the same period last year.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

■ قطر: نمو الاحتياطات الدولية 4.1 في المئة

شهدت الاحتياطات الدولية والسيولة بالعملات الأجنبية لدى مصرف قطر المركزي نموًا لتصل إلى 254.7 مليار ريال قطري (نوفمبر 2024) بزيادة 4.1 في المئة على أساس سنوي. وسجلت الاحتياطات الرسمية لمصرف قطر المركزي نموًا لتصل إلى 195.7 مليار ريال في نوفمبر 2024، بزيادة 5.3 في المئة على أساس سنوي. وجاء هذا الارتفاع مدعومًا بزيادة الأرصدة لدى البنوك الأجنبية بنسبة 15 في المئة، لتصل إلى 5 مليارات دولار، مقابل تراجع في حيازة الذهب بقيمة 380 مليون دولار، لتبلغ 9.44 مليار دولار. ويمثل الاحتياطي الأجنبي لقطر ما نسبته 77 في المئة من إجمالي الدين العام، ويلبي الاحتياجات التمويلية من الواردات السلعية للدولة الخليجية لما يزيد على 25 شهرًا.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

■ تفاؤل حذر بتحسين أداء الاقتصاد الأردني في عام 2025

أكد مدير عام جمعية البنوك الأردنية ماهر المحروق، أن أحدث تقارير المؤسسات المالية الدولية تؤكد توقعات إيجابية لنمو الاقتصاد الأردني العام المقبل، مع استمرار تنفيذ الإصلاحات ومواجهة التحديات الإقليمية والعالمية.

ونوه المحروق إلى أن "الاقتصاد سيشهد تحسناً ملحوظاً في عام 2025، مع توقعات بارتفاع النمو إلى 2.9 في المئة مقارنة مع 2.4 في المئة للعام الحالي".

ولفت إلى أن معدلات التضخم ستبقى ضمن حدود منخفضة، وعند 2.4 في المئة العام المقبل، وهو مستوى من بين الأدنى في المنطقة العربية، بفضل السياسات النقدية، والتي تهدف إلى تحقيق توازن بين تحفيز النمو والحفاظ على استقرار الأسعار.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

■ مصر.. إيرادات القطاع السياحي تنمو 7.8 في المئة

كشفت وزارة السياحة والآثار المصرية عن نمو إيرادات القطاع السياحي 7.8 في المئة منذ بداية العام وحتى نوفمبر لتصل إلى 14.1 مليار دولار. كما نما أعداد السائحين بنحو 4 في المئة إلى 14.3 مليون سائح خلال ذات الفترة.

وبيّنت وزارة السياحة المصرية أن الحركة السياحية الوافدة إلى مصر تشهد خلال العام الجاري نسبة نمو، على الرغم من الأحداث الجيوسياسية التي تشهدها المنطقة.

وكشفت عن أن أعداد الليالي السياحية حققت نمواً حيث بلغت 151.3 مليون ليلة بنسبة زيادة قدرها 7.8 في المئة بالمقارنة مع ذات الفترة من العام الماضي. كما بلغ حجم الإيرادات 14.1 مليار دولار بنسبة زيادة قدرها 7.8 في المئة بالمقارنة مع ذات الفترة من العام الماضي.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)



Foreign Direct Investment Inflows in Saudi Arabia Record \$4.2 Billion تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر بالسعودية تسجل 4.2 مليار دولار

The value of net foreign direct investment inflows in Saudi Arabia during the third quarter of this year amounted to 16 billion riyals (\$ 4.2 billion), a decrease of 24 percent, compared to the same period last year, reaching 21.1 billion riyals (\$ 5.6 billion). While it recorded an increase of 37 percent, compared to the previous quarter of 2024, reaching 11.7 billion riyals (\$ 3.1 billion).

According to the General Authority for Statistics, the value of foreign investment inflows to the Kingdom's economy reached about 18 billion riyals (\$ 4.5 billion), recording a decrease of 21 percent, compared to the third quarter of last year, when it reached 22.6 billion riyals (\$ 6 billion).

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



بلغت قيمة صافي تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر في السعودية خلال الربع الثالث من العام الجاري، 16 مليار ريال (4.2 مليار دولار)، بانخفاض نسبته 24 في المئة، قياساً بالفترة المماثلة من العام المنصرم، حيث بلغت 21.1 مليار ريال (5.6 مليار دولار). فيما سجلت ارتفاعاً 37 في المئة، مقارنةً بالربع السابق من 2024، حيث بلغت 11.7 مليار ريال (3.1 مليار دولار).

ورفقت الهيئة العامة للإحصاء، وصلت قيمة تدفقات الاستثمار الأجنبي الداخلة إلى اقتصاد المملكة نحو 18 مليار ريال (4.5 مليار دولار)، مسجلةً بذلك انخفاضاً 21 في المئة، مقارنةً بالفصل الثالث من العام الماضي، إذ بلغت حينها 22.6 مليار ريال (6 مليارات دولار).

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

Tunisia Tourist Number Exceeds 10 Million

The director of the Tunisian Tourism Office, Hilmi Hussein, revealed that the number of tourists who visited Tunisia in 2024 exceeded for the first time the barrier of 10 million tourists, achieving a new record. He explained that the tourism sector, which is one of the vital pillars of the Tunisian economy, achieved a growth of 9% compared to 2023.

According to the latest statistics as of December 20, the number of tourists reached 9 million and 860 thousand. Tourism revenues reached US\$2.3 billion, an increase of 7.8% compared to the same period last year. The sector's revenues were boosted by foreign currency savings, with central bank data revealing currency savings of 25 billion Tunisian dinars (\$8 billion), covering the cost of imports for 115 days.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



عدد السياح في تونس يتجاوز 10 ملايين

كشف مدير ديوان السياحة التونسي حلمي حسين، عن بلوغ عدد السياح الذين زاروا تونس عام 2024 تجاوز لأول مرة حاجز 10 ملايين سائح، محققاً رقماً قياسياً جديداً. وأوضح أن قطاع السياحة، الذي يُعد من الركائز الحيوية للاقتصاد التونسي، حقق نمواً بنسبة 9 في المئة مقارنةً بعام 2023. وبحسب آخر الإحصائيات حتى 20 ديسمبر/كانون الأول، بلغ عدد السياح 9 ملايين و860 ألفاً. وبلغت عائدات السياحة 2.3 مليار دولار أميركي بزيادة قدرت بنسبة 7.8% مقارنةً بنفس الفترة من العام الماضي. وعززت عائدات القطاع من مدخرات العملة الأجنبية، حيث كشفت بيانات البنك المركزي عن مدخرات من العملة بقيمة 25 مليار دينار تونسي ما يعادل 8 مليارات دولار أميركي، أي ما يغطي تكلفة الواردات مدة 115 يوماً.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

Kuwait Imposes a New Minimum Tax Of 15% on Multinational Entities الكويت تفرض ضريبة جديدة حدها الأدنى 15% على الكيانات المتعددة الجنسيات

Kuwait's Ministry of Finance has revealed that a supplementary local minimum tax, the value of which will not be less than 15 percent, will be imposed on the group of multinational entities operating in the country, starting next January. The imposition of this tax stems from the vision of the State of Kuwait 2035 towards a more diversified and financially sustainable economy away from relying on a single source of income.

The supplementary local minimum tax is part of the OECD's "two-pillar solution" project, which obliges large multinational companies to pay a tax of at least 15 percent on their profits in each country in which they operate.

The move followed the UAE's imposition of a similar tax on major multinationals operating in the country starting from January.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



كشفت وزارة المالية الكويتية، عن فرض ضريبة الحد الأدنى المحلية التكميلية، والتي لن تقل قيمتها عن 15 في المئة على مجموعة الكيانات متعددة الجنسيات العاملة في البلاد، اعتباراً من يناير المقبل. ويأتي فرض هذه الضريبة، انطلاقاً من رؤية دولة الكويت 2035 نحو اقتصاد أكثر تنوعاً واستدامة مالية بعيداً عن الاعتماد على مصدر واحد للدخل.

وتأتي ضريبة الحد الأدنى المحلية التكميلية ضمن مشروع "حل الركيزتين" التابع لمنظمة التعاون الاقتصادي والتنمية،

والذي يلزم الشركات الكبرى متعددة الجنسيات بدفع ضريبة لا تقل عن 15 في المئة على أرباحها في كل دولة تعمل فيها.

وجاءت هذه الخطوة في أعقاب فرض الإمارات ضريبة مماثلة على الشركات الكبرى متعددة الجنسيات العاملة في البلاد اعتباراً من يناير.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

Oil Rises on Chinese Manufacturing Activity Growth

Oil prices rose in early trading on Tuesday after data showed China's manufacturing activity expanded in December, but oil was set for a second annual decline amid concerns about demand in major consumer nations.

Brent crude futures rose 47 cents, or 0.7 percent, to \$74.46 a barrel, while U.S. West Texas Intermediate crude gained 49 cents, or 0.7 percent, to \$71.48 a barrel. Brent crude has fallen 3.2 percent for the year, while U.S. crude has fallen 0.6 percent.

An official factory survey showed China's manufacturing activity grew for a third straight month in December, albeit at a slower pace, suggesting fresh stimulus is helping to support the world's second-largest economy.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](http://Al-Arabiya.net)

النفط يرتفع بدعم من نمو نشاط الصناعات التحويلية الصيني

ارتفعت أسعار النفط في التعاملات المبكرة اليوم الثلاثاء بعد أن أظهرت بيانات نمو نشاط الصناعات التحويلية في الصين في ديسمبر/كانون الأول، لكن النفط يتجه لتسجيل ثاني انخفاض سنوي وسط مخاوف حيال الطلب في الدول الأكثر استهلاكاً.

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت 47 سنتاً، أو 0.7 في المئة، إلى 74.46 دولار للبرميل، وزاد خام غرب تكساس الوسيط الأميركي 49 سنتاً، أو 0.7 في المئة أيضاً، إلى 71.48 دولار للبرميل. وعلى مدار العام، انخفض خام برنت 3.2 في المئة، في حين تراجع الخام الأميركي 0.6 في المئة.

وأظهر مسح رسمي للمصانع نمو نشاط الصناعات التحويلية في الصين للشهر الثالث على التوالي في ديسمبر/كانون الأول، وإن كان بوتيرة أبطأ، مما يشير إلى أن التحفيز الجديد يساعد على دعم ثاني أكبر اقتصاد في العالم.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](http://www.al-araabiya.net)

